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خبر: خشت مدرسه »آجر به آجر« فامنین گذاشته شد
 لطف کنید برای مقاوم ســازی از ســیمان هم 

استفاده کنید.
خبر: نگاه منفی مردم به نحوه توزیع واکسن

 اگــر به خودشــان هم بســپارند، همین آش و 
همین کاسه است!

گزارش: امیدی به تحول درطرح جامع شهری نیست
 امیدوار باش، هر تغییری ممکن است.

سیاسی: پیش بینی احیای برجام پس از انتخابات
 تا تحریم ها برداشته نشود، چیزی احیا نمی شود!

سخنران: زمینه ارتباط مردم با علما فراهم شود
 فراهم است برخی مردم کوتاهی می کنند.

مصاحبه با فرماندار: دنبال راه حل مسائل باشید
 البته برخی نانشان در نق زدن است!

ورزش: فرش محتشم زیر پای شهرداری
 لطف کنید با کفش روی فرش نروید.

هواشناسی: همدان صاف تا قسمتی ابری
 راه هرگونه فرار از ابراز نظر اشتباه وجود دارد!

سلامت: سهم 20 درصدی سبک زندگی در سرطان ها
 لطفاً جلو رشد میزان سهمش را بگیرید.
ورزش: جشنواره گل رئال مادرید بدون زیدان

 پــس با عدم وجود برخی هــم می توان در تیم 
ورزشی نتیجه گرفت!

علم: دانشــمندان راز عشــق گربه ها را به نعناع کشف 
کردند

 من چه کنم که علاقه مند به نعناع هستم؟
خبر: یک چهارم گونه های زنبور نایاب شده اند

 منــازل دلالان را تفتیش کنید، بعید اســت به 
نتیجه نرسید.

خبر: رفع چالش های صنعتی با هوش مصنوعی
 خلاصــه به نوعی خود صنعت بــه داد خودش 

رسید.
ســخنران: محدوده خالی شهر پاســخگوی افزایش 

جمعیت
 شیره را خورد و گفت شیرین است!
خبر: شکار غیر مجاز حیوانات ممنوع است

 این هم شیره را خورد و گفت شیرین است.
خبر: فرش دستباف هنری که به دار است و نه به بار

 جمله با معنایی است، دست مریزاد دارد!
خبر: تولید ماسک با طرح های تجربی و فراموش شده
 پس برخی چیزها را بی جا فراموش می کنیم.

تلخکخان
ســپهرغرب، گروه خبر - شکیبا کولیوند: 
با  عجین شــده  بازآفرینی  طرح  که  درحالی 
و  اجتماعی  اقتصــادی،  عمرانی،  مقوله های 
زیست محیطی اســت، اما گویی همچنان در 
استان همدان پیشــروی به سمت پروژه های 
عمرانی و آســفالت ریزی ها، مقدم بر اجرای 
ســایر پروژه ها بوده و شهرستان نهاوند نیز 
در این زمینه به ســمت پیاده راه ســازی و 
سامان دهی مســیل و غیره رفته است؛ حال 
آنکه محلاتی در محدوده های بافت فرسوده و 
سکونتگاه های غیر رسمی هستند که نیازمند 
توانمندسازی ساکنین و خروج از آسیب های 
به  می تواند  بازآفرینی  و طرح  بوده  اجتماعی 

آن ها کمک برساند.
»بازآفرینی شهری« اگرچه رویکردی همه جانبه 
و چندســونگر برای ارتقای کیفیت زندگی شهری 
است که دربرگیرنده سه مؤلفه اصلی پایداری یعنی 
محیط زیســت، اجتماع و اقتصاد بود، اما سعی کرد 
با مشــارکت اجتماعی مردم ساکن در این محلات، 
گام هایی را بــردارد و در بافت های شــهری مورد 

هدف، در جهت ارتقای کیفیت زندگی پیش رود.
جرقه های موضــوع بازآفرینی که تأکید ویژه ای 
روی ارتقای کیفیت زندگی و عدالت شــهری دارد، 
از ســال 1383 در همدان زده شــد؛ تیرماه سال 
83 بود که به دنبال ســفر رهبــر معظم انقلاب به 
همدان و در جلســه ای با حضور وزیر وقت مسکن 
و شهرســازی و جمعــی از وزرا، بر لــزوم اجرای 
پروژه های توانمندسازی در شهر همدان تأکید شد.
پس از آن قــرارداد تهیه طرح توانمندســازی 
سکونتگاه های غیر رسمی شهر همدان با مهندسان 
مشــاور »تدبیر شــهر« در مردادماه 1384 منعقد 
شــد که بعد از مطالعه و بررسی های صورت گرفته، 
درنهایت ایــن طرح ســال 85 در همدان مصوب 
شد و در این راســتا ارائه خدمات پایه و زیربنایی، 
بسترســازی مناســب برای اســتفاده از امکانات 
شهری به همراه مشــارکت همه جانبه ساکنان این 
ســکونتگاه ها در تصمیم گیری ها و اقدامات محلی، 
ارتقای ســطح فرهنگ و آگاهی هــای اقتصادی و 
اجتماعی ســاکنین، بهسازی و تأمین زیرساخت ها 
به منظور کاهش فاصله کالبدی از پیکره اصلی شهر 
و خدمات رســانی فراگیر به عنوان مهم ترین اهداف 
اجــرای طرح توانمندســازی ســکونتگاه های غیر 

رسمی مورد توجه قرار گرفت.
بازآفرینــی شــهری و ارتقای کیفیــت زندگی 
بازآفرینی شهری  شــهروندان در قالب برنامه های 
در گــروی تعریف و اجــرای مجموعه ای متصل از 

برنامه ها و اقدامــات هماهنگ و هم افزا در مقیاس 
شهری و محله ای است که در آن بهسازی، نوسازی 
و مقاوم سازی مسکن، توســعه و تجهیز امکانات و 
خدمات روبنایــی در مقیاس شــهری و محله ای، 
بهسازی و ارتقای شبکه تأسیسات شهری و توسعه 
فضاهای شهری در کنار موضوع مهم نهادینه سازی، 
ظرفیت ســازی و درمجموع ارتقای توانمندی های 

اقتصادی، اجتماعی و نهادی مطرح است.
10 شــهریورماه سال جاری بود که مدیرکل راه 
و شهرسازی استان همدان گفت: 6 طرح بازآفرینی 
شهری در این اســتان با اعتبار دو میلیارد و 690 

میلیون تومان آغاز شده است.
داریوش حســینی در تشریح این طرح ها عنوان 
کرد: در شهرستان ملایر طرح بهسازی فاضلاب در 
راستای افزایش کیفیت سطح زندگی اهالی محل و 
کمک به دســتگاه های خدمات رسان با اعتبار 350 
میلیــون تومان در مرحله انعقاد قرارداد با پیمانکار 

است.
وی اضافه کرد: همچنین در شهرســتان نهاوند 
طرح آســفالت محله جوادیه با اعتبار 800 میلیون 
تومان برای کمک به بهســازی و نوسازی محلات 
هــدف بازآفرینــی در چارچوب افزایــش کیفیت 

زندگی اهالی آغاز به کار می کند.
مدیرکل راه و شهرســازی استان همدان ادامه 
داد: در این شهرستان به منظور سامان دهی مسیل 
اصلی شــهر از محل تبصره 18، مبلغ 540 میلیون 
تومان به عنوان کمک به شهرداری پرداخت شد که 
امید است باعث افزایش ایمنی ساکنان محل شود.

حســینی خاطرنشــان کرد: احیا، بهســازی و 
نوسازی محله مرکزی فامنین با اعتبار 250 میلیون 
تومان، ساخت فضای تفریحی ورزشی با اعتبار 250 
میلیون تومان در شهرستان کبودراهنگ و نوسازی 
و بهســازی محله مرکزی تویسرکان با اعتبار 500 

میلیون تومان نیز آغاز شده است.
از ســویی چنــدی پیــش در جریان بررســی 
برنامه هــای کالبــدی و غیــر کالبــدی در طرح 
بازآفرینی شــهری، پیگیر وضعیت اجرای طرح در 
شهرستان همدان شدیم، در قالب این نوشتار پیگیر 
وضعیت اجرای طرح بازآفرینی در شهرستان نهاوند 

هستیم؛ بدین ترتیب بر آن شدیم تا گفت وگویی با 
محمد حســین پور، شهردار نهاوند و کاوه بحیرایی، 
مسئول شهرسازی شــهرداری نهاوند ترتیب دهیم 
تا از چندوچون اجرای ایــن طرح و برنامه های در 
دست اجرا در این راستا خبردار شویم که در ادامه 

آن ها را می خوانید:
شهردار نهاوند در گفت وگو با سپهرغرب ضمن 
بیان اینکه مشاور طرح بازآفرینی از سوی اداره راه 
و شهرســازی تعیین شده اســت، عنوان کرد: این 
طرح برای تصویب به ماده پنج ارســال شده که در 

قالب طرح پیاده راه سازی مطرح است.
محمد حســین پور در این راستا از اجرای طرح 
پیاده راه ســازی سعدی این شهرســتان نیز سخن 
گفت و افزود: طرح پیاده راه ســازی سعدی از سال 
1389 مصــوب و مراحل اجرایی آن آغاز شــده و 

هم  اکنون پیشرفت مناسبی دارد.
وی با بیان آنکه تاکنون برای پیشبرد این پروژه 
ســه میلیــارد و 500 میلیون تومان هزینه شــده 
اســت، گفت: اجرای صددرصدی این طرح نیازمند 

6 میلیارد تومان اعتبار است.
این مقام مسئول با بیان آنکه در قالب این طرح 
دســتگاه های خدمات رســان نیز هزینه هایی برای 
زیرزمینی کــردن خدمات کرده انــد، مطرح کرد: 
نیاز اســت تا این هزینه ها نیز جمع بندی شــوند و 
درصورت عدم تأمین اعتبار این پروژه، آمادگی آن 
را داریم که طرح را از درآمدهای شــهرداری ادامه 

دهیم.
حسین پور در ادامه صحبت های خود از تخفیف 
برای افرادی که در محدوده بازآفرینی ساخت وساز 
دارند سخن گفت و افزود: در این زمینه تخفیف های 
50 درصدی و اعطای تسهیلات 30 میلیون تومانی 

مسکن درنظر گرفته شده است.
در ادامه مسئول شهرسازی شهرداری شهرستان 
نهاوند نیز در گفت وگو با ســپهرغرب از پروژه هایی 
که در قالب طرح بازآفرینی شــهری نهاوند درحال 
پیشــروی اســت ســخن گفت و ابراز کرد: در این 
زمینه ســامان دهی مسیل اصلی شهرستان نهاوند، 
پــروژه بازگشــایی خیابــان دوخواهــران و پروژه 

پیاده راه سازی سعدی آغاز شد.

کاوه بحیرایی با بیان آنکه در این راســتا پروانه 
ساختمانی در محله های هدف بازآفرینی از تخفیف 
50 درصدی بهره مند شــدند، مطرح کرد: تاکنون 

پروانه های بسیاری صادر شده است.
وی در ادامــه این موضوع به ســیل ســال 98 
اشاره کرد و گفت: بسیاری از محلاتی که در بافت 
مرکزی شــهر نهاوند وجود دارند، قدیمی هستند؛ 
بدین ترتیــب خســارت های وارده ســیل به آن ها 
ملموس بود و در این زمینه پروانه ســاختمانی در 
این محدوده نیز از تخفیــف صددرصدی بهره مند 

شد.
این مقام مســئول از وضعیت مناطق حاشیه ای 
شهرستان نهاوند ســخن گفت و خاطرنشان کرد: 
این محلات حاشــیه ای دارای بافت های مسئله دار 
بوده و معابر آن هــا درهم تنیده و دارای بافت های 
ریزدانه هســتند؛ بدین ترتیب توجه به آن ها نیز در 

قالب طرح های بازآفرینی مدنظر قرار گرفت.
نهاوند  مسئول شهرسازی شهرداری شهرستان 
در این راســتا به وضعیت مناطقــی چون جوادیه، 
شاترآباد، رضی آباد، دســتغیب و گل زرد پرداخت 
و افزود: برخی از این مناطق که روســتا بوده و به 
شهرســتان نهاوند الحاق شــده اند، جزء بافت های 

مسئله دار نهاوند هستند.
بحیرایی با بیان آنکه در این قالب جدول گذاری 
و آســفالت ریزی هایی انجام شده است، مطرح کرد: 
یک پروژه نیز در قالب پیاده راه سازی میدان توحید 
در محــدوده پای قلعه نهاونــد در قالب طرح های 

بازآفرینی مدنظر است.
مســئول شهرســازی شــهرداری شهرســتان 
نهاوند در تشــریح این پروژه اظهار کرد: این پروژه 
پیاده راه ســازی به نحوی اســت که میدان توحید 
نهاوند به پیاده راه تبدیل می شــود و درصورتی که 
این طرح مصوب شــود، عملیات اجرایی آن پیش 

خواهد رفت.
بحیرایی در پایان با بیــان اینکه میدان توحید 
نهاوند در محدوده ای اســت که مهاجرت مردمی از 
محله بالا بوده و مردمانی که در آن ساکن هستند 
نیاز به ارتقای سطح تعلق اجتماعی به محله دارند، 
خاطرنشــان کرد: بــا اجرای طرح پیاده راه ســازی 

می توان سطح مشارکت مردم را در بحث تعاملات 
اجتماعی و تعصب به محله ارتقا بخشــید تا اصالت 
به محله در آن ها افزایش یابد و با برگرداندن اصالت 
شــهری به این مردم، شــاهد کاهش بزه در محله 

مذکور باشیم.
درحالــی کــه طــرح بازآفرینی عجین شــده 
بــا مقوله هــای عمرانــی، اقتصــادی، اجتماعی و 
زیســت محیطی است، اما گویی همچنان در استان 
همدان پیشــروی به ســمت پروژه های عمرانی و 
آســفالت ریزی ها، مقدم بر اجرای ســایر پروژه ها 
اســت و شهرســتان نهاوند نیز در ایــن زمینه به 
سمت پیاده راه سازی و ســامان دهی مسیل و غیره 
رفته اســت؛ حال آنکه محلاتــی در محدوده های 
بافت فرســوده و سکونتگاه های غیر رسمی هستند 
کــه نیازمند توانمندســازی ســاکنین و خروج از 
آســیب های اجتماعی بــوده که طــرح بازآفرینی 

می تواند به آن ها کمک برساند.
اما به راســتی چــرا در وضعیتی کــه می توان 
بودجه های بازآفرینی را تاحدی به سمت بحث های 
غیر کالبدی و به قولی نرم افزاری در زمینه اجتماعی 
و فرهنگی سوق داد. اما همچنان بحث های عمرانی 
و جدول گــذاری و آســفالت ریزی در طرح هــای 
بازآفرینــی جای بحث هــای توســعه اجتماعی و 
فرهنگــی را گرفته اســت؟ آیا نگاه کارشناســی 
درست و منســجم و البته همه جانبه ای دراین بین 
وجــود ندارد یا جایگاه کارشناســان و متخصصین 
اجتماعی در طرح های شــهرداری آن قدر کم رنگ 
بوده که به فراموشــی سپرده شــده است؟ جایگاه 
نیازســنجی محله ها کجای این طرح ها قرار دارد؟ 
مگر قرار نیســت که طرح های بازآفرینی شهری به 
سمتی سوق پیدا کنند که مشارکت اجتماعی مردم 
محلــی را در دل خود جای داده باشــند و با یک 
نیازســنجی طرح ها پیش رود؟ به راستی باید دید 
آیا یک محله که درگیر آسیب های اجتماعی بوده، 
بیش از هر چیز نیازمند کاهش زمینه های آسیب زا 
اســت؟ نیازمند رونق اقتصادی و اشتغال زایی بوده 
و یا نیازمند یک میــدان و یک پیاده راه؟ نمی توان 
یک جانبه این نیازها را مشــخص کرد. بدین ســان 
امید اســت در امتداد اجــرای طرح های بازآفرینی 
شاهد ورود کارشناســانه با یک نگاه همه جانبه به 
بحث باشــیم تا بازهم جای خالی توانمندسازی و 
مهارت آموزی ساکنین، بحث های زیست محیطی و 
فرهنگی و حتی اجتماعی را در اجرای این طرح ها 
شــاهد نباشــیم و به راستی مســئولین محترم در 
اســتان همدان بیایید روی طرح های بازآفرینی را 

آسفالت نکنیم!

حمایت 300 میلیونی سازمان سینمایی از فیلم سازان همدانی؛

بهبود وضعیت حوزه سینما در همدان نیازمند حمایت است
مدیرکل ارشاد همدان پیگیر دریافت بودجه بیشتر باشد

سپهرغرب، گروه خبر - آذین رضایی: مدیر 
انجمن ســینمای جوان همدان با بیان اینکه 
بهبود وضعیت حوزه سینما در همدان نیازمند 
حمایت است، گفت: سازمان سینمایی در سال 
جاری حمایت 300 میلیونی از فیلم سازان فیلم 

کوتاه در همدان داشته است.
ســینما، یک رسانه  دیداری شــنیداری مبتنی 
بــر فناوری اســت که علاوه بــر بعُد هنــری، یک 
فعالیت اقتصادی نیز هســت؛ یک اثر ســینمایی از 
عناصر تصویر و صدا تشــکیل شده  است و براساس 
فیلم نامه و توســط کارگردان، با هزینه تهیه کننده 
و مجموعــه ای از بازیگران، فیلم بردار و عوامل دیگر 

ساخته می شود.
ســینما، جدیدترین شــاخه هنــر و معروف به 
هنر هفتم اســت که امروزه یکــی از عمومی ترین 
و محبوب تریــن تولیدات هنــری را ارائه می کند و 
به محــل پخش عمومی فیلم ســینمایی نیز گفته 

می شود.
در آغاز سینما را بیشتر یک پدیده علمی صنعتی 
می دانســتند و به تدریج در سال های جنگ جهانی 
اول، سینما به عنوان یک وسیله نمایشی و سرگرمی، 
رونق تجاری پیدا کرد و ســپس قابلیت های هنری 

آن توسط فیلم سازان کشف شد.
قبل از انقلاب تعداد ســینماها و اکران فیلم های 
سینمایی بسیار محدود و شاید مختص قشر خاصی 
بــود و با پیروزی انقلاب اســلامی و شــکل گیری 
ســینمای اسلامی، شاهد ایجاد ســینما در شهرها 
و اســتان های مختلف و اکران فیلم های مختلف در 
ژانرهای اجتماعی خانوادگی و حتی سیاسی بودیم.

استان همدان قبل از پیروزی انقلاب اسلامی دارای 
یک سالن سینما از سال 1310 بود و با پیروزی انقلاب 
اســلامی تعداد سینماها و ســالن های آن ها در مرکز 

استان و شهرستان های مختلف افزایش یافت.
حوزه ســینما تنها محدود به وجود ســالن های 
ســینمایی نیســت و فعالان در این حوزه نیز نقش 
مهمی در رونق آن دارند که پس از پیروزی انقلاب 
اسلامی شــاهد بروز و ظهور استعدادهای بسیاری 
در حوزه ســینما از اســتان همدان بودیم؛ اما طی 
ســال های گذشــته با توجه به رکود در این حوزه 
و مغفول ماندن آن از ســوی مسئولان و کم لطفی 
و بی توجهی به حوزه ســینما و فعالان این عرصه، 
شــاهد ظهور استعدادهای اســتان از سایر شهرها 
و اســتان ها هســتیم که این ضعف بزرگی در این 
خصوص است و شاید بتوان گفت حال وروز سینما و 
فعالان این عرصه در همدان چندان خوب نیست و 
به این منظور با مدیر انجمن سینمای جوان همدان 

گفت و گو کردیم.
حبیــب الله حیدری در گفت و گو بــا خبرنگار ما 
ضمن بیان اینکه پیــش از انقلاب افرادی در حوزه 
سینما از استان همدان فعالیت داشتند، اظهار کرد: 
پس از پیروزی انقلاب اسلامی این فعالیت ها بیشتر 
شــد و چهره های شاخص بســیاری در این حوزه 

داشته ایم.
مدیر انجمن سینمای جوان همدان به چهره های 
شاخص اســتان در حوزه سینما اشاره کرد و گفت: 
در عرصه بازیگری پرویز پرســتویی و در کارگردانی 
نیز امیرشــهاب رضویان، مجید برزگر و شیخ بابایی 

ازجمله چهره های شاخص هستند.
وی بیان کرد: اکنون نیــز حامد رجبی فعالیت 
دارد و چند فیلم وی نیز در جشــنواره های خارجی 

دارای مقام شده اســت؛ البته در حوزه فیلم کوتاه 
بیشتر فعالیت دارد.

حیدری با بیان اینکه لطفیان، برزگر و محمودی 
از فیلم ســازان مطرح بوده اند، افزود: طی سال های 
اخیر نیز فیلم ســازان جوانی به عرصه ساخت فیلم 
کوتــاه ورود کرده اند که ازجملــه آن ها می توان به 
الوندی فر، اولیایی مقدم، گندم کار، رشــتی، وفایی و 

غیره به عنوان چهره های موفق اشاره کرد.
مدیر انجمن ســینمای جوان همدان با تأکید بر 
اینکه شــرایط فیلم سازی استان نسبتاً خوب است، 
تصریح کرد: طی دو سال گذشته سازمان سینمایی 
با همکاری وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی و انجمن 
سینمای جوانان، بودجه خوبی به منظور تولید فیلم 

کوتاه اختصاص داده است.
وی با بیان اینکه فراخــوان تولید فیلم کوتاه را 
در مطبوعات و فضای مجازی داشــته ایم، ادامه داد: 
فیلم ســازان و علاقه مندان آثار خود را ارائه کرده و 
انجمن سینمای جوان نیز با عقد قرارداد، بخشی از 
هزینه های ساخت فیلم را به صورت بلاعوض به این 

فیلم سازان کمک می کند.
حیدری خاطرنشان کرد: اقدام سازمان سینمایی 
با کمک ارشــاد برای حمایت مالی از فیلم ســازان 
به منظور ســاخت فیلم کوتاه در استان های مختلف 
در راســتای حفظ ظرفیت فعالان در این حوزه در 

استان ها است.
مدیر انجمن ســینمای جوان همدان با تأکید بر 
اینکه حمایت سازمان سینمایی برای تمام استان ها 
درنظر گرفته شده است، یادآور شد: البته در استان 
همدان این شــرایط متفاوت است، چراکه کمک ها 

بیشتر شده و مبلغی نیز جذب اعتبار داشته ایم.
وی با اشــاره به تشکیل جلسه شورای تخصصی 
پیچینگ از ســال گذشــته در همدان، اظهار کرد: 
داوران شورا افراد مطرحی همچون مهرداد زاهدیان، 
مجید بزرگر، مجید گرجیان و امید وفایی هســتند 
که پس از ارائه، آثار فیلم ســازان توسط آنان مورد 

بررسی قرار می گیرد.
حیدری با بیان اینکه پس از بررسی و درصورت 
تأیید با اولویت های سازمان سینمایی، عقد قرارداد 
شــده و فیلم این فیلم سازان ساخته می شود، گفت: 
از سال گذشته دو فیلم ساخته شده در این راستا در 
جشنواره های بین المللی و جهانی در روسیه، سوئد 

و ایتالیا موفق به کسب عنوان شدند.
مدیر انجمن ســینمای جوان همدان بیان کرد: 
به طور قطع در استان همدان ظرفیت های بیشتری 
برای کار در حوزه سینما داریم؛ طبیعتاً سینما حوزه 
پرُخرجی اســت و همچون ســایر هنرها نیست که 
ممکن است تنها نیاز آن ها به یک قلم و کاغذ باشد.

وی بــا تأکید بــر اینکه حوزه ســینما نیازمند 
تجهیزات و امکانات خاص خود است، افزود: نیاز به 
حمایت در این حوزه اســت، چراکه اگر فیلم سازان 
امکانات و تجهیزات لازم را نداشته باشند، نمی توانند 

آن گونه که باید تولید آثار داشته باشند.
حیدری با بیان اینکــه با توجه به هزینه های زیاد 
مورد نیاز ســاخت یــک فیلم لازم اســت که به ویژه 
فیلم ســازان جوان مورد حمایت قرار گیرند، تصریح 
کرد: انتظار از مسئولان استان این است که همان طور 
که سازمان سینمایی حمایت های خوبی در این راستا 

داشته، در استان نیز شاهد این گونه حمایت ها باشیم.
مدیر انجمن ســینمای جوان همدان با تأکید بر 
اینکه سازمان ســینمایی امسال بودجه خوبی برای 
اســتان درنظر گرفت، ادامه داد: مبلغ 300 میلیون 
تومان برای حمایت از فیلم ســازان اســتان درنظر 

گرفته شد که البته این مبلغ نیز بسیار کم است.
وی خاطرنشان کرد: انتظار است سهم استان نیز 
از حمایت در این حوزه بســیار خوب و زیاد باشد، 
هرچند در اســتان نیز حــدود 100 میلیون تومان 
تعریف شــده، اما این مبلغ کم اســت و درصورت 
اختصاص مبلغ بیشــتری به این منظور به ارشــاد 
کمک شــود که بتواننــد فعالان در ایــن حوزه را 
حمایت کنند، طبیعتاً اتفاقات بهتری خواهد افتاد و 
فیلم سازان بیشتری می توانند خود را در این عرصه 

مطرح کنند.
حیدری با بیــان اینکه فیلم ســازان نیز وظیفه 
دارنــد فیلم نامه های خوب و خلاقانه خود را در این 
راســتا ارائه دهند، یادآور شد: در این صورت شاهد 

پیشرفت حوزه سینما در استان خواهیم بود.
مدیر انجمن سینمای جوان همدان درخصوص 
راه اندازی شهرک سینمایی در استان نیز اظهار کرد: 
این موضوع پیگیری شد، اما در جریان نیستم تا چه 
مرحله ای دنبال شــده اســت و اداره کل فرهنگ و 

ارشاد اسلامی باید پیگیر این مهم باشد.
گرچه مدیر انجمن سینمای جوان همدان شرایط 
فیلم سازی استان را نسبتاً خوب عنوان کرده است، اما 
اظهارات فعالان در این عرصه گویای شــرایط به  گونه 
دیگری است که سازمان سینمایی با حمایت مالی از 
فیلم سازان قصد بهبود وضعیت سینما و سینماگران 
در اســتان های مختلف را دارد که تحقق این امر نیز 
نیازمند اختصاص بودجه های بیشــتری در این راستا 
اســت؛ حیدری عنوان کرده که امسال 300 میلیون 
تومان از سوی ســازمان سینمایی با همکاری وزارت 
ارشــاد و اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی به منظور 
حمایت از فیلم ســازان در استان اختصاص داده شده 

است که این میزان عدد قابل توجهی نیست.
این مهم بر همگان آشکار است که حوزه سینما 
پرُهزینه بوده و نیاز به حمایت های مادی و معنوی 
بســیاری دارد که امسال در اســتان همدان 100 
میلیون تومان در این راســتا تعریف شده است؛ اما 
بایــد منتظر ماند و دید که این مبلغ تخصیص داده 

خواهد شد یا تنها در حد وعده باقی خواهد ماند.
100 میلیون تومان بــرای بهبود وضعیت حوزه 
ســینما و حمایت از ســینماگران مطرح رقم قابل 
توجهی نبوده و باید مســئولان بــه فکر پیش بینی 
و تخصیص اعتبارات بیشــتری در این راستا باشند 
کــه البته تحقق این مهم نیازمند پیگیری و مطالبه 
جدی مدیرکل فرهنگ و ارشــاد اسلامی همدان از 
مسئولان ارشد استان اســت که دیگر هنرمندان و 
فعــالان این عرصه به دلیل حمایت های بیشــتر، از 
سایر اســتان ها سر درنیاورند و اســتعدادهایی که 
در همــدان ظهور یافته اند، افتخارات خود را نصیب 
دیگر استان ها نکنند که همدان از این مهم بی بهره 

بماند.

رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان همدان:

دو پروژه استان همدان در بودجه 1400 دارای ردیف شد
100 پروژه دستگاه های مختلف در لایحه، بودجه دارند

سپهرغرب، گروه خبر - آذین رضایی: 
برنامه ریزی  و  مدیریت  رئیس ســازمان 
پروژه  اینکه دو  بیان  با  اســتان همدان 
قطار شــهری همدان و پروژه بزرگ راه 
تویسرکان- گنجنامه– همدان در بودجه 
1400 ردیف دار شــدند، گفت: حدود 100 
لایحه  در  مختلف  دســتگاه های  پروژه 

بودجه دارند.
موضــوع بودجــه بحث داغ ایــن روزهای 
بســیاری از محافل اقتصاددانان و کارشناسان 
این حوزه است و به تبع آن با اعلام بودجه های 

استان ها، بسیای از کارشناسان و صاحب نظران 
لب به سخن گشوده و در مواردی شاهد انتقادات 

و اظهار نظرهایی در این خصوص هستیم.
در همدان نیز همچون ســایر اســتان ها با 
اعلام بودجه پیش بینی شــده در لایحه 1400 
منتقدان و کارشناســان به اظهار نظر پرداخته 
و با توجه به میزان بودجه ســال های گذشته و 
میزان تخصیص ها انتقادات خود را در واکنش به 
اعلام افزایش سهم استان همدان از بودجه سال 

آینده اعلام کردند.
چنــد روز پیش بــود که یکــی از اعضای 
هیئت علمــی دانشــگاه آزاد اســتان همدان با 
بیــان دلایلــی بودجــه 1400 اســتان را غیر 
واقعی، غیر قابل تخصیص و روکاغذی دانســت 
و حتــی از ناکافی بودن ایــن بودجه با توجه به 
پروژه های نیمه تمام سخن گفت که این موضوع 
واکنش های برخی مسئولان را به دنبال داشت 
و به این منظور بر آن شــدیم با رئیس سازمان 
مدیریت و برنامه ریزی اســتان همدان گفت و گو 

کنیم.
سیداسکندر صیدایی در گفت و گو با خبرنگار 
ما ضمن بیان اینکه در تقسیم بندی کلی بودجه 
به دو دسته تقسیم می شود، اظهار کرد: بودجه 
هزینــه ای شــامل مباحث مربوط بــه حقوق، 
اضافه کاری و رفاهی دســتگاه ها شده و بودجه 
تملک یا عمرانی نیز برای بحث های توســعه ای، 

ساخت وسازها و غیره درنظر گرفته می شود.
رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان 
همدان بــا تأکید بــر اینکه در بحــث بودجه 
هزینه ای ســال جاری در قانــون بودجه و ابلاغ 
رئیــس ســازمان برنامه و بودجه کشــور 345 
میلیارد تومان اعتبار داشتیم، گفت: این میزان 
در لایحه 1400 به 547 میلیارد تومان رسیده 

است.
وی بــا تأکید بر اینکه در اعتبار هزینه ای در 
لایحه بودجه 1400 استان رشد داشته ایم، بیان 
کرد: با توجه به اعتبارات ســال 99، این رشــد 
58.5 درصدی بوده اســت که امیدوارم کمک 
خوبی به حقوق، مزایــا، رفاهیئت و اضافه کاری 

دستگاه های اجرایی استان داشته باشد.
صیدایی بــا بیان اینکه در بحــث اعتبارات 
تملک تقسیم بندی در ســه بخش وجود دارد، 
افــزود: اعتبارات توازن یک بخــش از اعتبارات 
تملک اســت که در ســال جاری 302 میلیارد 
تومان بــوده و در لایحه بودجه 1400 به 585 
میلیارد تومان رسیده است که شاهد رشد 93.7 

درصد در این بخش هستیم.
رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان 
همدان ســه درصد درآمد نفــت و گاز را بخش 

دیگری از اعتبارات تملک و عمرانی دانســت و 
تصریح کرد: در ســال جاری 30 میلیارد تومان 
در این بخش درآمد داشتیم و در لایحه بودجه 
با رشد سه برابری به 100 میلیارد تومان رسیده 

است.
وی با بیان اینکه در تملک اســتانی به عنوان 
سومین بخش اعتبارات تملک سال جاری 124 
میلیــارد تومان اعتبار داشــته ایم، ادامه داد: در 
لایحه 1400 این میزان به 143 میلیارد تومان 

با رشد 15.3 درصدی رسیده است.
صیدایــی با تأکید بر اینکه با توجه به تفاوت 
سه بخش اعتبارات تملک، این موارد با یکدیگر 
جمع  نمی شــوند، خاطرنشــان کرد: یک ردیف 
دیگر نیز تحت عنوان درآمدهای کسب شــده و 
واریزی به خزانه در بحث بودجه ای استان وجود 
دارد و برای تمام استان ها با توجه به توانمندی 

در بودجه سالیانه مشخص می شود.
رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان 
همدان یادآور شــد: ردیف درآمد کسب شــده 
اســتان شــامل مالیات، گمرک، فروش اموال و 
غیره در ســال جاری یک هــزار و 111 میلیارد 
تومان بوده که در لایحــه بودجه به یک هزار و 
321 میلیارد تومان با رشد 18.9 درصد رسیده 

است.
وی بــا تأکید بــر اینکه در ردیــف درآمد 
کسب شده اســتان ها هرچه رشــد کمتر باشد 
بهتر اســت، اظهار کرد: این مورد همچون سایر 
ردیف هــای اعتباری نیســت که هرچه رشــد 

بیشتری داشته باشد به نفع استان بشود.
صیدایی با بیان اینکه علاوه بر موارد ذکرشده 
در لایحه بودجه 1400 دو طرح بســیار بزرگ 
اســتان برای نخســتین بار دارای کد بودجه ای 
شــدند، گفت: دو پروژه قطار شــهری همدان و 
پروژه بزرگ راه تویسرکان- گنجنامه– همدان 

علاوه بر پروژه های قبلی ردیف دار شدند.
رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان 
همدان بیان کرد: حدود 100 پروژه دستگاه های 
مختلف در لایحه بودجه دارند و هریک از آن ها 
در لایحه بودجه مشــخص است که از آن جمله 
می توان بــه آب آشــامیدنی، راه ها، ســدها و 
فاضلاب ها اشاره کرد و طی مقایسه این پروژه ها 
در سال های گذشته در اختیار نمایندگان استان 
در مجلس شورای اسلامی قرار داده شده است.

وی افزود: بعد از لایحه کاری که کمیسیون 
بودجه، کمیسیون تلفیق و صحن علنی مجلس 
می کند این اســت که نمایندگان هر استانی به 
میزان ارتباطات خود تلاش می کنند در مجلس 
پروژه هــای موجود در لایحــه را افزایش اعتبار 

بدهند.

صیدایی با تأکید بر اینکه تلاش برای افزایش 
بودجه پروژه های موجــود در لایحه بودجه در 
مجلــس را به مجموعه نمایندگان اســتان طی 
نامه ای اعلام کرده ایم، تصریح کرد: اعلام شــده 
که هر نماینده بداند چه پروژه هایی از شهرستان 
مربوطه در لایحه بودجــه 1400 قرار گرفته و 
چگونه می تواند با رایزنی افزایش بودجه داشته 

باشد.
رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان 
همدان ادامه داد: با پیگیری ها و تعامل بســیار 
خوب و بســیار بالای اســتان در ســطح ملی، 
اعتبار هزینه ای 58.5 درصد رشــد و اعتبارات 
عمرانــی و بخش های مختلف آن افزایش خوبی 
داشته و امید داریم این منابع اعتباری در بخش 
هزینه ای برای رفــاه و حقوق همکاران و بخش 
توســعه ای نیز در معیشت، اشــتغال و توسعه 
استان مؤثر واقع شــده و فرآیند توسعه استان 

را با قوت بیشتری پیش ببرد.
وی با بیــان اینکه امید داریــم بودجه های 
عنوان شده در بخش های مختلف در مجلس نیز 
افزایش داشــته باشند، خاطرنشان کرد: هرساله 
با قرار دادن اطلاعات در اختیار نمایندگان، آنان 
در مجلس فعالانه عمل می کردند و امســال نیز 
وضع ما در کمیسیون بودجه و تلفیق بهتر است.
صیدایی به حضور ســه نماینده اســتان در 
کمیســیون بودجــه و حضور یــک نماینده در 
کمیســیون تلفیق اشــاره کرد و یادآور شــد: 
امیدواریم ایــن میزان اعتبــار افزایش یافته و 
موجب شود سال 1400 با قوت بیشتری پیش 

برویم.
رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان 
همدان اظهار کرد: هر پروژه ای چندســاله است 
و در یک اصول برنامه ریــزی می گوییم همواره 
متناســب با منابع باید هزینــه کنیم و با منابع 
موجود پروژه هایی که پیشرفت فیزیکی بالاتری 
دارند، در اولویت قرار داده شده و اعتبار بیشتری 
به آن هــا اختصــاص می دهیم تــا پروژه   های 
نیمه تمام قوت و ســرعت گرفته و با افتتاحشان 

اثرگذاری بر زندگی مردم داشته باشند.
نمایندگان  و  کارشناســان  برخــی  هرچند 
به طــور کلی بودجــه 1400 کشــور را واقعی 
می دانند، اما کارشناســانی نیز بودجه اســتان 
همــدان را غیــر واقعی و غیر قابــل تخصیص 
عنوان می کنند که گویا ایــن موضوع به مذاق 
دولت مردان در استان خوش نیامده و از هر دری 
قصد تکذیب این موضوع را دارند؛ اما با انباشت 
پروژه های نیمه تمام در سرتاســر استان، شاید 
این گفته کارشناســان تا حدودی درست باشد 
و حتی درصورت تخصیص صددرصدی نیز این 
میزان بودجه پاســخگوی نیاز همدان در بخش 

توسعه ای و اعتباری نخواهد بود.
رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان 
همدان امیدوار اســت با توجــه به حضور چهار 
نماینده استان در کمیســیون بودجه و تلفیق، 
بازهم ســهم بودجه اســتان افزایــش یابد؛ اما 
مســئله این است که هنوز بودجه 1400 کشور 
خود در مجلس دچــار چالش بوده و درصورت 
کاهش بودجه در مجلــس این موضوع گریبان 
استان ها را نیز خواهد گرفت و همدان نیز از این 

آب رفتن بودجه در امان نخواهد بود.

طرح های بازآفرینی در استان همدان رو به کدامین سو؟

روی طرح های بازآفرینی را آسفالت نکنیم!
جای خالی طرح های اجتماعی و فرهنگی در طرح های بازآفرینی


